



### **Mohamed Cherkaoui**

**Director, Research Unit of the Centre National de la Recherche Scientifique (CNRS)**

Mohamed Cherkaoui is Director of the Groupe d'Étude des Méthodes de l'Analyse Sociologique, Research Unit of the Centre National de la Recherche Scientifique (CNRS) and member of the post-graduate school, University of Paris Sorbonne since 1998.

He was Research Fellow, Senior Research fellow and then Research Director at the CNRS, Groupe d'Étude des Méthodes de l'Analyse Sociologique (GEMAS) from 1976. From 1972 to 1974 he was a Research Assistant and then Assistant Professor at the University of Paris V. Following this, Mr. Cherkaoui was a Reader at the Institut d'Études Politiques in Paris between 1976 and 1982 and Full Professor of methodology and epistemology of Social Sciences University of Lausanne (1988-1994). Since 2007 he has worked as an expert for the Royal Institute for Strategic Studies and in 2010 he was appointed Member of the Royal Consultative Commission for Regionalisation (Morocco). He is Director of the GEMAS Studies in Social Theory series of publications, and Co-director of the «Sociologies» series of publications at the Presses Universitaires de France since 2007.

Mr. Cherkaoui holds a Doctorat d'état en Lettres et Sciences Humaines from the University of Paris-Sorbonne. His research topics include: Social stratification, Mobility, Education, Research methods, Epistemology and Social theory.

### **Mohamed Cherkaoui**

**Directeur, Unité de recherche du Centre National de la Recherche Scientifique (CNRS)**

Mohamed Cherkaoui est directeur du Groupe d'Étude des Méthodes de l'Analyse sociologique, Unité de recherche du Centre National de la Recherche Scientifique et membre de l'école doctorale de l'Université de Paris Sorbonne depuis 1998.

Il a été attaché, puis chargé, enfin directeur de recherche au Centre National de la Recherche Scientifique (CNRS), Groupe d'Étude des Méthodes de l'Analyse sociologique (GEMAS) à partir de 1976. De 1972 à 1974, il a été assistant de recherche, puis de professeur adjoint à l'Université de Paris V. Par la suite, M. Cherkaoui a été maître de conférences à l'Institut d'Études Politiques de Paris entre 1976 et 1982 et professeur titulaire de la méthodologie et l'épistémologie des sciences sociales de l'Université de Lausanne (1988-1994). Depuis 2007, il a travaillé comme expert à l'Institut Royal des Études Stratégiques et en 2010 il a été nommé membre de la Commission royale consultative de la régionalisation (Maroc). Il est directeur de la collection « GEMAS Studies in Social Theory », et co-directeur de la collection «Sociologies» aux Presses Universitaires de France depuis 2007.

M. Cherkaoui est titulaire d'un Doctorat d'État ès Lettres et Sciences Humaines de l'Université de Paris-Sorbonne. Ses sujets de recherche: la stratification sociale, la mobilité, l'éducation, les méthodes de recherche, épistémologie et théorie sociale.



**Joao Duarte M. S. CUNHA**  
Senior Socio-Economist, African Development Bank

Joao Duarte Cunha is with the Human Development Department of the African Development Bank, working on issues such as entrepreneurship, microfinance, micro insurance, capacity building for poverty reduction and climate adaptation. He is currently coordinating the preparation of a Bank-wide Youth Employment Programme with the Social Protection team.

Prior to joining the AfDB in 2008, he worked as an economist in Australia with the Portuguese Foreign Trade Agency, in Mozambique with the Swedish International Development Agency on issues of entrepreneurship and business development and in Angola with the United States Agency for International Development on a rural finance programme. He has also been involved in various consultancy assignments on renewable energy and climate adaptation in Africa.

He holds an MA in Economics with Environmental Studies from Edinburgh University, an MSc in Development Economics from the School of Oriental and African Studies, University of London, and a post-graduate diploma in Innovation and Development Policy from the University of Aveiro (Portugal).

**Joao Duarte M. S. Cunha**  
Socio-économiste principal, Banque africaine de développement

Joao Duarte Cunha travaille pour le Département du développement humain de la Banque africaine de développement (BAD) sur des questions telles que l'entrepreneuriat, la micro finance, la micro-assurance, le renforcement des capacités pour la réduction de la pauvreté et l'adaptation au changement climatique. Il coordonne actuellement la préparation du Programme de l'emploi des jeunes de la Banque avec l'équipe travaillant sur la protection sociale.

Avant de rejoindre à la BAD en 2008, il a travaillé comme économiste en Australie avec l'Agence portugaise du commerce extérieur, au Mozambique avec l'Agence suédoise de développement international sur les questions de l'entrepreneuriat et du développement des entreprises et en Angola avec l'Agence des États-Unis pour le développement international sur un programme de financement rural. Il a également été impliqué dans diverses missions de conseil sur les énergies renouvelables et l'adaptation climatique en Afrique.

Il est titulaire d'une maîtrise en économie et études environnementales de l'Université d'Édimbourg, d'une maîtrise en économie du développement de l'École des études orientales et africaines, Université de Londres, et d'un diplôme post-universitaire sur les politiques de l'innovation et du développement de l'Université d'Aveiron, Portugal.



### **Mohamed DOUIDICH**

Director of the Observatory of the living conditions of the population, High Commission for Planning, Morocco

Mohamed Doudich is a Specialist in processing and analysis of socio-economic, author of a series of analysis and research on living standards, human development, social development and their measures.

His areas of interest include:

- Design and administration of household surveys on living conditions and housing and consumer spending, employment, family and budget
- Development of basic indicators and composite monitoring and evaluation of living standards, poverty and inequality,
- Elaboration of maps of poverty, human development and social development.

Mr. Doudich is State Engineer, Statistician-Economist, and INSEA 1980.

### **Mohamed DOUIDICH**

Directeur de l'Observatoire des conditions de vie de la population, Haut Commissariat au Plan, Maroc

Mohamed Doudich est spécialiste en traitement et analyse des données socio-économiques. Il est également auteur d'une série d'analyses et de recherches sur les niveaux de vie, du développement humain, du développement social et de leurs mesures.

Ses centres de recherche incluent :

- Conception et administration des enquêtes auprès des ménages sur les conditions de vie et de logement, les dépenses et la consommation, l'emploi, la famille et le budget
- Élaboration des indicateurs élémentaires et composites de suivi et d'évaluation des niveaux de vie, de la pauvreté et des inégalités,
- Élaboration des cartes de la pauvreté, du développement humain et du développement social.

M. Doudich est Ingénieur d'État, Statisticien-Économiste, INSEA 1980.



### **Nouredine El Aoufi**

**Professor of Economics, University of Mohammed V-Agdal, Rabat**

Nouredine El Aoufi is Professor of Economics at the Faculty of Law, Economics and Social Sciences of the University Mohammed V-Agdal in Rabat. He is also Director of the Centre d'Études et de Recherches en Droit et Économie (CERDE) and of the Laboratoire Économie des Institutions et Développement (LEID).

In March 2000 he founded the Critique économique Journal, of which he is Director. In 2006 he was appointed member of the Conseil Supérieur de l'Enseignement and resident member of Hassan II Academy of Science and Technology. He is President of Moroccan Association of Economics.

His research topics include: Business Economics, Industrial Economics, Labor Economics, and Development Economics.

### **Nouredine El Aoufi**

**Professeur d'économie, Université Mohammed V-Agdal, Rabat**

Nouredine El Aoufi est professeur d'économie à la Faculté de Sciences Juridiques, Économiques et Sociales de l'Université Mohammed V-Agdal à Rabat. Il est également directeur du Centre d'Études et de Recherches en Droit et Économie (CERDE) et du Laboratoire Économie des Institutions et Développement (LEID) au sein de la même Faculté.

En Mars 2000, il fonda la revue Critique économique, dont il est le directeur. En 2006, il a été nommé membre du Conseil Supérieur de l'Enseignement et membre résident de l'Académie Hassan II des Sciences et Techniques dont il dirige le Collège Études stratégiques et développement économiques.

Il est Président de l'Association Marocaine de Sciences Économiques (AMSE).

Ses sujets de recherche portent sur l'économie de l'entreprise, l'économie industrielle, l'économie du travail, l'économie du développement.



## Couty Fall

Coordinator Regional Program on Youth Employment And Social Cohesion

Couty Fall joined the Regional Program for Youth Employment and Social Cohesion (YERP) in June 2009 as *Programme Coordinator*. She provides governments with support in drafting public policies for youth employment, including policies to address post-crisis situation. As part of the poverty reduction strategies, she leads the team providing technical support to the establishment of a network for experience sharing and social dialogue among national and regional institutions on issues related to vocational training, employment and social cohesion.

Couty Fall brings with her more than 25 years of professional experience in Sub Saharan African countries, first as adviser in the *Ministry of Civil Service, Employment and Labor of Senegal*, National Director of *Labor and Social Security*, Chief Executive Officer of the *National Social Security Fund*, then as international consultant on various reforms supported by international development institutions such as *World Bank, UNDP, ILO*, as well as *OHADA*. She used also to collaborate with training institutions as the ILO International Training Centre and make surveys on employment migration, labor legislations, social protection in Poverty Reduction Strategies, and gender equality at work.

She holds a M.A. in Economics and a Certificate of the National Administration School as Inspector of Labor and Social Security.

## Couty Fall

Coordonnateur du programme régional sur l'emploi des jeunes et la cohésion sociale

Couty Fall a rejoint le Programme régional pour l'emploi des jeunes et la cohésion sociale (YERP) en Juin 2009 en tant que coordinatrice du programme. Elle appuie les gouvernements dans l'élaboration de politiques publiques pour l'emploi des jeunes, en particulier les politiques visant à remédier à la situation d'après crise. Dans le cadre des stratégies de réduction de la pauvreté, elle dirige l'équipe d'appui technique pour l'établissement d'un réseau d'échange d'expériences et de dialogue social entre les institutions nationales et régionales sur les questions liées à la formation professionnelle, l'emploi et la cohésion sociale.

Fall Couty a plus de 25 années d'expérience professionnelle dans les pays d'Afrique subsaharienne, d'abord comme conseillère au Ministère de la Fonction Publique, de l'Emploi et du Travail du Sénégal, Directrice nationale du Travail et de la Sécurité sociale, Directrice en chef de la Caisse nationale de sécurité sociale, puis comme consultante internationale sur les différentes réformes soutenues par les institutions internationales de développement telles que la Banque mondiale, le PNUD, l'OIT, ainsi que l'OHADA. Elle a également collaboré avec les institutions de formation comme le Centre international de formation de l'OIT et a mené des enquêtes sur la migration de l'emploi, la législation du travail, la protection sociale dans les stratégies de réduction de la pauvreté, l'égalité des sexes au travail.

Elle détient une maîtrise en économie et un certificat de l'Ecole nationale d'administration en qualité d'inspecteur du Travail et de la sécurité sociale.



## **Madior Fall**

Social statistics Expert, AFRISTAT

Madior Fall has joined Afristat as a technical assistant for French cooperation, as an expert on social statistics in January 2010. He is Economist at l'Institut National de la Recherche Agronomique (INRA) within the Laboratoire d'Économie Appliquée (LEA) and member of the École d'Économie de Paris (PSE).

Before joining Afristat, he was member of the Direction des Statistiques Sociales (DSDS) of the Institut National de la Statistique et des Études Économiques (INSEE). He has actively contributed to EUROSTAT Unit 2 on poverty and social exclusion. In addition, he used to work closely with Eastern European countries on poverty and living conditions. He was also an active member of the Group of Rio on poverty statistics.

His research topics include: Inequality, poverty, income formation and measuring well-being, Individuals' retirement decisions in France, Agricultural market regulation and income distribution, Intergenerational Transfers.

## **Madior Fall**

Expert en statistique sociales, AFRISTAT

Madior Fall a rejoint l'équipe d'AFRISTAT, en tant qu'assistant technique de la coopération française, comme expert en statistiques sociales depuis Janvier 2010. Il est économiste à l'Institut National de la Recherche Agronomique (INRA) au sein du Laboratoire d'Économie Appliquée (LEA) membre de l'École d'Économie de Paris (PSE).

Avant de rejoindre Afristat, il a travaillé pour la Direction des Statistiques Sociales (DSDS) de l'Institut National de la Statistique et des Études Économiques (INSEE). Il a contribué activement à EUROSTAT Unité 2 sur la pauvreté et l'exclusion sociale. Il a travaillé par ailleurs étroitement avec les pays d'Europe orientale sur les conditions de la pauvreté et de vie. Il a été membre très actif du Groupe de Rio sur les statistiques de la pauvreté.

Ses recherches portent sur les thèmes suivants : Inégalité, pauvreté, formation des revenus et mesure du bien-être, Comportement à l'égard de la retraite à partir de données individuelles françaises, Régulation du marché agricole et distribution des revenus, Transferts Intergénérationnels.



## François M. Farah

Representative for Romania and Country Director for Macedonia, Moldova and Serbia, UNFPA

Mr. Farah was appointed UNFPA Representative for Romania and Country Director for Macedonia, Moldova and Serbia in November 2009. In January 2010 he was further appointed as UN Designated Official for all UN security matters in Romania.

Prior to joining the UN System in early 1994 Mr. Farah worked with Canada's International Development Research Centre (IDRC) from 1988 to 1994. He then became UNFPA Resident Representative/Head of Mission over ten years in a number of countries including India, Pakistan and Uganda, and Country Director for Cameroon, Bhutan and Afghanistan. In that capacity, he guided and implemented a myriad of development programs in matters of economic and social development, population, migrations, gender and youth with support from the UN, governments, and other funding and philanthropic partners. Following this, he assumed the post of Chief, UNFPA's Population and Development Branch in New York for two and a half years. From June 2006 till May 2008, he was Chief of the Social Development Division at the UN Economic and Social Commission for Western Asia (UN ESCWA) in Beirut.

Mr. Farah obtained his Doctorate in Social Demography at the French Sorbonne René-Descartes, Paris V in 1979. He has written and published in the three languages a number of studies, papers and articles on a range of social development, gender, culture, youth, and migration and population issues.

## François M. Farah

Représentant de la Roumanie et Directeur de pays pour la Macédoine, la Moldavie et la Serbie, le FNUAP

M. Farah a été nommé représentant du FNUAP pour la Roumanie et Directeur de pays pour la Macédoine, la Moldavie et la Serbie en Novembre 2009. En Janvier 2010, il a en outre été désigné comme représentant de l'ONU pour toutes les questions de sécurité des Nations unies en Roumanie.

Avant de rejoindre le système des Nations Unies en 1994, M. Farah a travaillé pour le Centre de développement international (CRDI) Canadien de 1988 à 1994. Puis, il a été Représentant résident du FNUAP / chef de la mission plus de dix ans dans un certain nombre de pays dont l'Inde, le Pakistan et l'Ouganda, et Directeur de pays pour le Cameroun, le Bhoutan et l'Afghanistan. À ce titre, il a dirigé et mis en œuvre une multitude de programmes de développement en matière de développement économique et social, population, migrations, genre et jeunesse avec le soutien de l'ONU, de gouvernements et autres bailleurs de fonds ainsi que des partenaires philanthropiques. Il a ensuite assumé le poste de Chef de la Direction Population et Développement de la FNUAP à New York pendant deux ans et demi. De juin 2006 à mai 2008, il a été Directeur de la division du développement social à la Commission économique et sociale des Nations Unies pour l'Asie occidentale (ESCWA) à Beyrouth-Liban.

M. Farah a obtenu son doctorat en démographie sociale à l'université Sorbonne René-Descartes, Paris V en 1979. Il a écrit et publié dans les trois langues un certain nombre d'études, documents et articles sur les questions de développement social, le genre, la culture, la jeunesse, les migrations et population.



## **Saïd HANCHANE**

**Director General, National Evaluation Instance, Higher Education Council, Morocco**

Saïd Hanchane is Director General of the Instance Nationale de l'Évaluation (INE) within the Higher Education Council of Morocco since October 2009. He is visiting fellow at the Institute of Education University of London, Centre for Learning and Life Changes in Knowledge Economies and Societies (LLAKES).

Prior to joining INE he was research engineer at the Centre d'Études et de recherche sur les Qualifications in France (1993-2001), responsible for the Education, Employment and Growth Department and member of the Comité de Direction de l'institut d'Économie Publique at the École des hautes études en sciences sociales (1999-2005). He worked also as researcher at the Centre National de la Recherche Scientifique (CNRS) in France (2001-2009). Between October 2008 and September 2009 he was Central Director for the economic research at the Banque Centrale du Maroc (Bank Al Maghrib).

Mr. Hanchane is member of the editorial board for the Critique économique review and of the Conseil d'Administration de l'Association Marocaine de Science Economiques (AMSE).

He obtained his Doctorat in Economics, Mathematics and Econometrics from the University of the Mediterranean, Gréqam-EHESS. His research topics include: Micro-econometrics, Macro-econometrics, and Econometrics of inequalities, Public economic, Education, and labour and development economics.

## **Saïd HANCHANE**

**Directeur général, instance nationale d'évaluation, le Conseil de l'enseignement supérieur, Maroc**

Saïd Hanchane est directeur général de l'Instance Nationale d'Évaluation (INE) au sein du Conseil Supérieur de l'Enseignement du Maroc depuis Octobre 2009. Il est chercheur invité à l'Institut de l'éducation de l'Université de Londres, Centre d'apprentissage et les changements de vie dans les économies du savoir et les Sociétés (LLAKES).

Avant de rejoindre l'INE, il a été ingénieur de recherche au Centre d'Études et de Recherche sur les Qualifications en France (1993-2001), responsable du Département de l'éducation, l'emploi et croissance et membre du Comité de Direction de l'institut d'Économie Publique à l'École des Hautes Études en Sciences Sociales (1999-2005). Il a aussi travaillé comme chercheur au Centre National de la Recherche Scientifique (CNRS) en France (2001-2009). Entre Octobre 2008 et Septembre 2009, il a été directeur central chargé de la recherche à la Banque Centrale du Maroc (Bank Al Maghrib).

M. Hanchane est membre du comité de rédaction de la Revue Critique Économique et du Conseil d'Administration de l'Association Marocaine de Sciences Économiques (AMSE).

Il est titulaire d'un doctorat en Économie, Mathématique et Économétrie de l'Université de la Méditerranée, GREQAM-EHESS. Ses sujets de recherche: Micro-économétrie, macro-économétrie, économétrie des inégalités, de l'économie publique, l'éducation, du travail et l'économie du développement.





### **Johannes Jutting**

Head of Unit, Poverty Reduction and Social Development, OECD Development Centre

Johannes P. Jutting joined the OECD Development Centre in 2002 as Senior Economist and became Head of the Unit Poverty Reduction and Social Development in 2008. His responsibilities include conceptualising, managing and providing leadership in the areas of employment, gender, social protection and migration. He has published extensively in peer reviewed journals such as World Development and the Journal of Human Development. The key output of the team he leads is the Perspective on Global Development report.

Prior to joining the OECD he was a Research Fellow at the Center for Development Research in Bonn (ZEF) where he directed a research group on poverty (1997-2002).

He holds a Ph.D. in Development and Agriculture Economics from Humboldt-University (Berlin) and received his habilitation in development economics from the University of Bonn. His research topics include: Employment and Social Protection, Gender Equality and Migration.

### **Johannes Jutting**

**Chef d'unité, Réduction de la pauvreté et développement social, Centre de Développement de l'OCDE**

Johannes P. JÜTTING a rejoint le Centre de développement en 2002 en tant qu'économiste principal et est devenu chef de l'unité Réduction de la pauvreté et développement social en 2008. Il est responsable de la conceptualisation, la gestion et la direction de travaux dans les domaines de l'emploi, du genre, la protection sociale et les migrations. Il est à l'origine de plusieurs publications dans des revues scientifiques telles que le World Development et le Journal of Human Development. La principale publication de l'équipe qu'il dirige est le rapport annuel du Centre de développement sur les Perspectives du développement mondial.

Avant de rejoindre l'OCDE, il a été chercheur au Centre de recherches pour le développement à Bonn (ZEF) où il a dirigé un groupe de recherche sur la pauvreté (1997-2002).

Il est titulaire d'un doctorat en économie du développement et de l'agriculture de l'Université de Humboldt (Berlin) et a obtenu son habilitation en économie du développement de l'Université de Bonn. Ses sujets de recherche comprennent: Emploi et protection sociale, Egalité des sexes et Migrations.



**Hon. Ahmed Lahlimi Alami**  
Minister, High Commissioner for Planning, Morocco

Ahmed Lahlimi Alami has held the office of Minister at the Haut Commissariat au Plan since 2003.

Prior to that, he was Minister of Social Economy, of SMEs and Craft Industry, in charge of the General Affairs of the Government (1998-2002); President of the Abderrahim Bouabid Foundation for Science and Culture (1996-1998); Secretary general of the Tourism Ministry in 1971, then of the Planning and Regional Development Department in 1973, and Deputy General Director of the Caisse Nationale du Crédit Agricole (CNCA) in 1974.

He retains international experience, having been Director of the General Secretariat of the Arab-African Union (1985-1986) and working as Consultant for the Investment Centre of FAO, IDAF and the World Bank on development projects in several Arab and African countries from 1980 to 1992.

M. Alami obtained his master's degree in economic geography from the University of Bordeaux in 1966.

**Hon. Ahmed Alami Lahlimi**  
Ministre, Haut Commissariat au Plan, Maroc

Hon. Ahmed Alami Lahlimi est Haut Commissaire au Plan avec rang de Ministre depuis octobre 2003.

Avant cela, il fut Ministre de l'Économie Sociale, des P.M.E, et de l'Artisanat ; Chargé des Affaires Générales du Gouvernement (1998-2002), Président de la Fondation Abderrahim Bouabid pour les Sciences et la Culture (1996-1998), Secrétaire général du Ministère du tourisme en 1971, puis du département de la planification et du développement régional en 1973, et Directeur Général Adjoint de la Caisse Nationale du Crédit Agricole (CNCA) en 1974.

M. Lahlimi jouit d'une expérience internationale, ayant été directeur du Secrétariat général de l'Union arabo-africaine (1985-1986) et travaillant comme consultant pour le Centre d'investissement de la FAO, du FIDA et de la Banque mondiale sur des projets de développement dans plusieurs pays arabes et africains de 1980 à 1992.

M. Lahlimi est titulaire d'un DES en géographie économique de l'Université de Bordeaux (1966).



### **Milly Lwanga ODONGO**

Commissioner, National Cohesion and Integration Commission, Kenya

Milly Lwanga Odongo was appointed Commissioner in the National Cohesion and Integration Commission in September 2009. She is a Kenyan Lawyer working in the field of international human rights law protection. She is a member of the Task Force on the Implementation of the Sexual Offences Act- that was set up by the Attorney General to offer guidance in ensuring full implementation of the new and progressive legislation that aims to address sexual based gender violence. She is a partner in the law firm Lwanga and Company Advocates and the Director of Markallan Consulting Agency.

Over the last thirteen years she has been actively involved in protection of human rights offering technical assistance to civil society organizations such as FIDA Kenya, ICJ Kenya, The CRADLE- the children foundation, Resource Projects Kenya among others. Milly was previously the Coordinator of the Sexual Offences Task Force. She has also worked as the Program Officer for Africa with the Raoul Wallenberg Institute of Human Rights, Sweden (RWI). Prior to her engagement with RWI she worked with UNHCR as a protection Consultant in Nairobi and Dadaab, Kenya and later with UNHCR as a Resettlement Consultant in Kasala and Khartoum, Sudan.

### **Milly Lwanga ODONGO**

Commissaire, Commission nationale de la cohésion et de l'intégration, Kenya

Milly Lwanga Odongo a été nommée Commissaire à la Commission nationale de la cohésion et de l'intégration du Kenya en Septembre 2009. Elle est avocate de formation dans le domaine de la protection internationale des droits de l'Homme. Elle est membre du Groupe de travail sur la mise en œuvre de la Loi sur les abus sexuels qui a été mis en place par le procureur général pour donner des orientations pour assurer la mise en œuvre de la législation nouvelle et progressiste qui vise à répondre à la violence sexuelle. Elle est associée dans le cabinet d'avocats Lwanga & Associés et est directrice de Markallan Consulting Agency.

Au cours des treize dernières années, elle a contribué activement à la protection des droits de l'homme en fournissant de l'assistance technique aux organisations de la société civile, telles que FIDA Kenya, ICJ Kenya, la fondation The Cradle- the children, Resource Projects Kenya, entre autres. Auparavant, Milly a été la coordinatrice du Task Force sur les abus sexuels. Elle a également travaillé comme chargé de programme pour l'Afrique avec l'Institut Raoul Wallenberg des droits de l'homme, en Suède (RWI). Avant son engagement avec RWI, elle a travaillé avec le HCR des NU en tant que Consultant en protection à Nairobi et à Dadaab, au Kenya et, plus tard en tant que Consultant en relocalisation à Kasala et Khartoum, au Soudan.



**Tendai PASIPANODYA**  
West Africa Coordinator, Youth Employment Network

Tendai Pasipanodya is the West Africa Coordinator for the Youth Employment Network (YEN), an interagency initiative of the World Bank, the United Nations and the International Labour Organisation. Tendai is currently based in YEN's regional office in Dakar where she is responsible for a competitive grant scheme called the Youth to Youth Fund. The Youth to Youth Fund provides grants and capacity building support to youth led organizations in West Africa in order for them to implement innovative youth entrepreneurship projects. The idea behind the Fund is to help youth move from being passive recipients to active participants in tackling the youth employment challenge.

She obtained a Masters Degree in Development Studies from the London School of Economics and later worked as an Economic Development Consultant for the consulting company Shared Intelligence in London.

**Tendai PASIPANODYA**  
Coordinateur pour l'Afrique de l'Ouest, Réseau pour l'emploi des jeunes

Tendai Pasipanodya est la coordinatrice pour l'Afrique de l'Ouest du Réseau pour l'emploi des jeunes (YEN), une initiative inter institutions de la Banque mondiale, l'Organisation des Nations Unies et l'Organisation internationale du Travail. Tendai est actuellement basée au bureau régional du YEN à Dakar où elle est responsable d'un mécanisme de fonds compétitif appelé le Fond de la jeunesse pour la jeunesse. Ce fond offre des subventions et de l'aide pour le renforcement de capacités des organisations de jeunesse en Afrique de l'Ouest afin de mettre en œuvre des projets innovants de jeunes entrepreneurs. L'objectif est d'aider les jeunes à passer d'un statut de bénéficiaires passifs à celui de participants actifs dans la lutte en faveur de l'emploi des jeunes.

Elle est titulaire d'une maîtrise en études du développement de la London School of Economics et a ensuite travaillé comme consultante en développement économique pour la société de conseil Shared Intelligence à Londres.



**Mario Pezzini**  
Director, OECD Development Centre

Mario PEZZINI has been Director of the OECD Development Centre since July 2010. He joined the OECD in 1995 as Principal Administrator in charge of the work on Distressed Urban Areas. From 1996 to 1999 he was the Head of the OECD Rural Development Programme. From 1999 to 2006, he was Head of the Regional Competitiveness and Governance Division in the Public Governance and Territorial Directorate, promoting regional development, regional policy effectiveness and multi-level governance. He was Deputy Director of the Public Governance and Territorial Directorate from February 2007 to July 2010, when he has been appointed as Director of the OECD Development Centre.

Before joining the Organisation, Mr. PEZZINI was Professor in Industrial Economics at the Ecole Nationale Supérieure des Mines de Paris as well as in US and Italian Universities. On several occasions, Mr. PEZZINI has been economic advisor for international organisations and think tanks (such as ILO, UNIDO, European Commission and Nomisma in Italy) in the field of economic development, industrial organisation and regional economics, with a particular focus on policies for clusters and networks of small and medium sized firms as well as on policies to valorise natural and cultural resources. At the beginning of his career he was manager in the Regional Government of the Emilia-Romagna Region.

**Mario Pezzini**  
Directeur, Centre de développement de l'OCDE

Mario PEZZINI a rejoint l'OCDE en 1995 comme Administrateur principal chargé du travail sur les zones urbaines en difficulté. De 1996 à 1999 il était le chef du Programme de développement rural de l'OCDE. De 1999 à 2006, il a été chef de la compétitivité régionale et la gouvernance dans la Division de la gouvernance publique et la Direction territoriale, promouvoir le développement régional, l'efficacité de la politique régionale et la gouvernance multi-niveaux. Il a été directeur adjoint de la gouvernance publique et la Direction territoriale de Février 2007 à Juillet 2010, quand il a été nommé directeur du Centre de développement de l'OCDE.

Avant de rejoindre l'Organisation, M. PEZZINI a été professeur en économie industrielle à l'École Nationale Supérieure des Mines de Paris ainsi que dans les universités américaines et italiennes. À plusieurs reprises, M. PEZZINI a été conseiller économique pour les organisations internationales et les think tanks (comme l'OIT, l'ONUDI, la Commission européenne et Nomisma in Italie) dans le domaine du développement économique, de l'organisation industrielle et de l'économie régionale, avec un accent particulier sur les politiques pour les clusters et les réseaux des petites et moyennes entreprises ainsi que sur les politiques de valorisation des ressources naturelles et culturelles. Au début de sa carrière, il a été directeur au sein du gouvernement régional de la Région Emilie-Romagne.



**Robert D. Tortora, Ph.D.**

Chief Methodologist and Regional Research Director for Sub-Saharan Africa for the Gallup World Poll

Robert D. Tortora, Ph.D., is Chief Methodologist and Regional Research Director for sub-Saharan Africa for the Gallup Poll. He is currently responsible for the Gallup World Poll surveys across sub-Saharan Africa. Dr. Tortora's main research interests include agriculture, governance, well-being and social cohesion in sub-Saharan Africa.

Prior to joining Gallup in 1995, Tortora was the associate director for statistical design, methodology, and standards at the U.S. Census Bureau. From 1975-1990, he served the United States Department of Agriculture in various positions until becoming the director of the research and applications division.

Tortora is an elected fellow of the American Statistical Association (ASA). Some recent publications include Public Confidence in African Institutions: Africans speak on the meaning of being well governed, Harvard International Review, Winter 2010 and In Africa, the Eagle and the Dragon Face Off, Financial Times, This is Africa, December 2010.

**Robert D. Tortora, Ph.D.**

Méthodologiste en chef et directeur de la recherche régionale pour l'Afrique sub-saharienne pour l'enquête « Gallup World Poll »

Robert D. Tortora, titulaire d'un doctorat, est Méthodologiste en chef et Directeur de la recherche régionale pour l'Afrique sub-saharienne pour l'Institut de sondage Gallup. Il est actuellement responsable des enquêtes « Gallup World Poll » en Afrique sub-saharienne. Ses domaines de recherche principaux incluent l'agriculture, la gouvernance, le bien-être et la cohésion sociale en Afrique sub-saharienne.

Avant de rejoindre Gallup en 1995, Tortora a été Directeur adjoint pour la définition de statistiques, la méthodologie et les normes au Bureau de recensement des États-Unis. De 1975 à 1990, il a travaillé pour le Département de l'agriculture américain occupant différents positions jusqu'à celui de Directeur de la Division de la recherche appliquée.

Tortora est un membre élu de l'American Statistical Association (ASA). Ses publications récentes incluent la Confiance du public dans les institutions africaines: Les Africains s'expriment sur la signification de la bonne gouvernance, Harvard International Review, Hiver 2010 et En Afrique, la confrontation de l'aigle et du dragon, Financial Times, This is Africa, Décembre 2010.



Organisé conjointement par le centre de développement de l'OCDE  
et le Haut Commissariat au Plan du Maroc



ROYAUME DU MAROC

